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Tervezgető tábor 
X Juhász Gyula Tanárképző 

Főiskola őszi vezetőképzőjét 
szeptember 18. és 21. között ta r -
totta az újszegedi KlSZ-tábor-
ban. A foglalkozások célja a 
KISZ IX. kongresszusa doku-
mentumainak megismertetése és 
feldolgozása, az akcióprogram 
elkészítése és az aktuális fel-
adatok megbeszélése volt. 

Szilágyi Jánosnak, a főiskola 
KISZ-bizottsága t i tkárának meg. 
nyitó ja után kezdetét vette az 
első nap rendezvénysorozata. 
Először Bódi György, a KISZ 
Csongrád megyei bizottsága első 
ti tkára a KISZ IX. kongresszu-
sának jelentőségét méltatta. Ezu-
tán került sor az 1976/77. évi 
akcióprogram tervezetének is-
mertetésére, megvitatására és 
kiegészítésére. Délután dr. Moho-
li Károly főigazgató az 1976/77. 
tanulmányi év fő feladatáról 
szóló beszámolójában többek 
között a hazafias nevelés fontos-
ságáról és az ifjúsági parlamen-
tek megrendezéséről beszélt. A 
programot KISZ-vezetőségi és 
resaorffelelősi értekezlet zárta. 

Másnap, 20-án az első előadó 
dr. Sebe János, az MSZMP 
Csongrád megyei bizottság agit-
prop. osztályának osztályvezető-
helyettese volt. A gazdasági élet 
változásainak az ideológiai-poli-
tikai munkára való hatását ele-
mezte. Ezt követően Sipos Jó-
zsef főiskolai tanársegéd arról 
beszélt, hogy mik az alapszer-
vezetek feladatai a hallgatók é r -
dekeinek képviseletében, a köz-
életiségre nevelésben. A dél-
előtt , utolsó előadását Vezetési 
elvek és módszerek címmel Ka-
rikó Sándor főiskolai tanársegéd 
tartotta. Gerecs István, a keszt-
helyi agráregyetem képviseleté-
ben az egyetemek és főiskolák 
kulturális és közművelődési tevé-
kenységéről számolt be, majd a 
főiskolai tanácstagok és a tan-

széki képviselők megválasztása 
következett. 

Aktuális témával kezdődött az 
utolsó nap. Ép testben ép lélek 
címmel Nagy László főiskolai 
ad junktus és Henger Péter, a 
KISZ-bizottságok sportfelelőse a 
testnevelés és a tömegsport hely-
zetét ér tékel ték A KISZ belső 
életének szervezeti kérdéseiről 
dr. Dékány Klára, a KISZ Sze-
ged városi bizottságának első 
t i tkára tartott összefoglalót Dr. 
Fehér István, az MSZMP főis-
kolai csúcsvezetőségének ti tkára 
a főiskolai pár t - és KlSZ-szer-
vezetek kapcsolatát elemezte. 
Délután konzultáció következett 
a főiskola állami vezetőivel: dr. 
Moholi Károllyal, a főiskola fő-
igazgatójával, dr. Riesz Béla fő-
igazgató-helyettessel, Elek Jó-
zsefiéi, a tanulmányi osztályve-
zetőjével és Dóezi Mihály veze-
tő gondnokkal. 

Szó esett a testnevelés szako-
sok kalóriajegyéről, a külföldi 
hallgatók helyzetéről, a Hámán 
Kató úti kollégium beázott szint-
jének javítási munkálatairól. 
Több hallgató érdeklődött a 
várva-várt ú j főiskolai kollégi-
um építéséről. 

Erre a kérdésre csak kedvezőt-
len választ kaphattak, mivel az 
építkezés a közeljövőben még 
nem kezdődik el. Hevesen vitat-
koztak arról miljten szempon-
tok a lapján jussanak a hallga-
tok a korlátozott számú kollégi-
umi férőhelyekhez. Eldöntötték 
azt is, hogy a főiskolán október 
21-én rendezik meg a közép-
szintű ifjúsági parlamenteket, 
az intézményi szintűre pedig no-
vember 11-én kerül sor. 

Végezetül Szilágyi János t i t -
kár foglalta össze az elhang-
zottakat és további sikeres mun-
kát kívánt az ú j tanévben. 

« W FEKETE KLARA 

Anyanyelvűnk 

Emberanyag? 
Mindennapi beszédünkben, írá-

sunkban egyre gyakrabban hasz-
nálatos helytelenül az anyag szó. 
A pedagógusok gyerekanyaggal 
foglalkoznak, az orvosok beteg-
anyaggal, az edzők játékosanyag-
gal — s nem gyermekekkel, be-
tegekkel, játékosokkal. Anyag 
lett egyik ember a másik számá-
r a ? ! ? Azaz közel kétszázéves 
anyag szavunk szerint amely a 
latin materiálta ( = szerek, adalé-
kok) jelentéseit is kifejezi, a fent 
említett példák szóhasználatá-
ban az ember adalékká vált —a 
neveléshez, a gyógyításhoz, a 
sporthoz. Az érző, gondolkodó, 
élő emberről úgy beszélünk, 
írunk (de merem azt hinni, hogy 
nem úgy gondolkodunk!), mint 
például az érzéketlen, holt épí-
tőanyagról vagy a gondolkodó 
ember szellemi alkotásainak 
együttesét összefoglaló ismeret-
anyagról, a kiállítások, könyvtá-
rak, tudományos tanácskozások, 
kongresszusok anyagáról. Szelle-
mi restségből, igénytelen fogal-
mazással (sokszor és sokan talán 
éppen ezzel „szakszerűségüket", 
„szakmai műveltségüket" fitog-
tatva) használjuk a sajnos egyre 
divatosabbá váló — anyag utóta-
gú összetételeket olyan esetek-
ben, amikor azoknak semmi he-
lye és értelme, sőt, (mint példá-
ink esetében) egyenesen vissza-
riasztó, mer t az egyáltalán nem 
kívánatos elszemélytelenedést 
elidegenedést szolgálja. 

Nem lehetne amúgyis mind-
jobban „elanyagiasodó" szókin-
csünket és embertársaink idege-
it kicsit megkímélni azzal, hogy 
beszédünkben, írásunkban ne le-
gyen „emberanyag"? 

SZABÓ MAGDOLNA 

Évadkezdés 
— Mintha más társaság len-

ne ez! — panaszkodott az egyik 
elsős egy kedd esti próba szü-
netében. — Nem olyan ojdott, 
bensőséges ez a légkör, mint a 
táborozáskor. Masabbnak, idege-
nebbnek hatnak az e m b e r e k . . . 

Igen, szerencsésebbek a beil-
leszkedés szempontjából azok az 
előfelvettek, akik részt vettek az 
egyetemi énekkar szokásos év 
eleji táborozásán. Ahol felké-
szült a kórus az elkövetkező év-
re, megtanulta az ú j művek nagy 
részét. Naponta hat (kétszer há-
romórás) próba, majd két héten 
keresztül. A próbák utáni kulb-
estek, egy-két gitáróssal éjfélek-
ig való éneklések oldottabb, egy-
bekapcsolóbb hangulatot terem-
tenek, mint az évközbeni es-
téken való próbák, amelyek fá-
radtabbak a tanulás miatt — és 
inkább munkajellegűek. A tábo-
rozás mellett a szereplések, az 
utazások, melyekre az idén is 
szép számmal sor kerül majd, 
még igazán összekovácsoló té-
nyezők. 

Érdemes egy kis év eleji sta-
tisztikát készíteni: 64 tagú az 
egyetem énekkarról: 16 az ú jak 
száma. Nem jellemző, de a pil-
lanatnyi érdeklődésről sokat el-
árul az egyes karok közötti 
megoszlás: jogász 12, TTK-s 31, 
bölcsész 8, egyéb (főiskolás, or-
vostanhallgató stb.) 13. Az Idei 
szegedi táborozáson egyébként 
két V j korrepetitor segítette Szé-
csi József karnagy munká já t : 
Kerényiné Vajda Ida és Tóth 
Edit énektanárnők. 

Nagy vállalkozások éve lesz 
az idei. Mutat ják ezt a táboro-
záskor tanulni kezdett művek is: 
Bach kantáta, Liszt, Bárdos, 
Beethoven kórusművei, madrigá-
lok. Valószínű (amit a kórus na-
gyon remél) felújí tásra kerül 
Orf Catulli Carmina című ora-
tóriuma Is. Az év elején ál ta-
lában mindig feldúzzad a kó-
ruslétszám. Végig azonban csak 
azok tar tanak ki, akik megfele-
lő hanggal rendelkeznek, igazán 
szeretik és Igénylik is a zenét. 
Reméljük, idén ilyen lesz a kó-
rustagok többsége és hagyomá-
nyaihoz méltón szerepel majd a 
JATE énekkara. 

SZONDI ILDIKÓ 

szolidaritás '76. A Dalász együttes toborzója a Kárász utcán 

Történészek találkozója 
Négy év után ismét Szegeden 

adtak egymásnak és kedvenc tu-
dományuknak randevút a törté-
netkutatás szerelmesei. 1972-ben 
rendezték meg az első történész 
TDK-konferenciát a Juhász Gyu-
la Tanárképző Főiskola Történet-
tudományi Tanszéké nek kezde-
ményezésére. A következő évben 
Eger, majd sorrendben Nyíregy-
háza, Pécs volt a rendező. Négy 
esztendővel ezelőtt Szegeden még-
csak négy főiskola képviseltette 
magát. Azóta alaposan bővült a 
résztvevők köre, és az idén a már 
említett főiskolák közül a szom-
bathelyi és a budapesti tanárkép-
zők diákköreinek küldöttsége is 
eljött Szegedre. A „hivatalos" 
résztvevőkön kívül kedves külföl-
di vendégei is voltak a konfe-
renciának: a Potsdami Pedagógiai 
Főiskola tudományos diákkörének 
képviselői. Ok is bemutattak egy 
szakdolgozatot, ami elsősorban 
módszertani kérdésekkel foglal-
kozott Így aztán akár a „telt ház" 
táblát is kitehettek volna a meg-
nyitó napján, szombaton a törté-
nelem-előadó a j ta jára , olyan sok 
TDK-tag, illetve érdeklődő volt 
kíváncsi a tanácskozásra. 

Nagy István tanszékvezető do-
cens köszöntötte a megjelenteket, 
majd Kóbor Jenő kandidátus, a 
Főiskolai Tudományos Diákköri 
Tanács elnöke mondott megnyitó 
beszédet. A megnyitót követően 
elsőként Bencze Éva budapesti 
hallgató kapott szót. Történel-
münk egyik legvitatottabb kérdé-
sét vetette fel ismertetésre kerü-
lő szakdolgozatában. Vita a ket-

A BESZÉD ÉS A NYELV 
Sokan és sokféleképpen írtak 

már a nyelv kérdéseiről, nap-
jainkban pedig szinte nyüzsög-
nek a különböző strukturalista 
vagy nem strukturalista, magu-
ka t mindenképp egyedül üdvö-
zítőnek valló irányzatok. Ehhez 
a vitához szól hozzá Deme László 
A beszéd és a nyelv círóű nem-
rég megjelent könyve. A végér-
vényes döntések helyett inkább 
megszelídíteni akar ja a szinkró-
nia és diakrónia, a s truktúra és 
változás hagyományos ellentmon-
dása i t Mindezt pedig a funkció 
t rónra emelésével, a nyelvi je-
lenségek funkcionális értékelésé-
vel éri eL 

A hangsúly itt — mint a cím-
ből is kiderül — a beszéd be-
mutatására kerül, hisz ez ren-
delkezik konkrét társadalmi 
funkcióval (kommunikáció), hoz-
zá képest a nyelv a közösség tu-
datában élő eszköztár, a lehető-
ségek konvencionális rendszere. 
Ez a dialektikus összefüggés fe-
jeződik ki alapegységük, a mon-
dat (jelzés) és a morféma (jel) 
kettősségében. A könyv e két 
szint belső törvényeinek szink-
rón leírását adja, emellett erő-
teljesen kirajzolódik fejlődésük 

folyamata is, az állatok „beszé-
détől" egészen mai modern nyel-
vünkig és nyelvhasználatunkig. 
Maga a fejlődés a társadalom 
igényeinek és változásainak kö-
zegében zajlik, döntő mozzanata 
a funkciónak való mind tökéle-
tesebb, differenciáltabb megfele-
lés. Így válik ki a beszédből a 
nyelv, és hat vissza normatív 
módon magára a beszédre, amely 
ezentúl: nyelvhasználat 

Tartalma szerint általános 
nyelvészeti áttekintés a kötet, 
benne pontos definíciókat, rend-
szerezést és levezetést kap az 
olvasó (a tájékozódást Termino-
lógiai mutató is segíti). Legfon-
tosabb azonban az a gyakorlat-
tól induló és gyakorlatra, a tu-
datos nyelvhasználatra irányuló 
szemlélet amely Deme profesz-
szor előadásaiban is úgy meg-
ragad bennünke t Könyvét bizo-
nyára haszonnal forgat ják majd 
nemcsak a magyarszakosok, ha-
nem azok is, akiket „használó-
ként" vonzanak a beszéd és 
nyelv kérdései. Erre külön biz-
tosíték Deme professzor színes, 
élvezetes stílusa. (Tankönyvki-
adó, 1976.) 

~ BRATINKA JÓZSEF 

Tiszta forrás, szép szó.. 

tós honfoglalásról címmel írt ta-
nulmánya a TDK-konferencia 
résztvevőiben is felkeltette a vi-
taszellemet. Érdekes témával fog-
lalkozott Szeibert Zsuzsanna, a 
szegedi főiskola hallgatója Eskü 
és fogadalom a pogány magya-
roknál című szakdolgozatában. 
Hosszú lenne ismertetni vala-
mennyi dolgozatíró nevét és té-
máját , de feltétlenül meg kell 
említenünk a már felsoroltakon 
kívül még egy tanulmányt Ju-
hász György, a pécsi tanárképző 
főiskoláról A Nemzeti Paraszt-
párt tevékenysége a Dél-Dunán-
túlon 1945-ben című szakdolgoza-
ta ugyanis a résztvevők egybe-
hangzó véleménye szerint az idei 
konferencia legkiválóbb tanulmá-
nya volt. 

A dolgozatok bemutatásán kívül 
kultúrműsorra, valamint szórako-
zásra, a „könnyebb műfa j ra" is 
jutott idő. Első nap például vi-
dám énekléssel és tánccal fűsze-
rezett ismerkedési e s t másnap 
Rákóczi-emlékműsor és bál, a 
harmadik nap pedig Csongrád 
megyei körút szerepelt a prog-
ramban. A konferencián foglal-
koztak a résztvevők a TDK-cso-
portok kapcsolatának továbbfej-
lesztésével, a tapasztalatcserével. 
Határozatot hoztak többek között 
arról is, hgoy jövőre ismét meg-
rendezik a régésztábort — Nyír-
egyházán. Végül is valamennyien 
egyetértettek abban, hogy az idei 
TDK-konferencia kiválóari sike-
rült. 

DEZSŐ LASZLÖ 

Vajon létezik-e olyan i f jú , 
vagy leány, aki ne ismerné azt a 
vidám tekintetű, jókedélyű, és 
jóhangú fiatalembert, aki immár 
tíz éve j á r j a egyszál gitárral az 
országot Záhonytól Hegyeshalo-
mig, Battonyától Nemesmedve-
sig? Nem hiszem. Mindannyiunk 
kedvence, Bob Dinnyés nemré-
giben itt já r t Szegeden . . . És 
dalra fakasztotta a Kárász utca, 
no meg az Aradi vértanúk tere 
szinte valamennyi járókelőjét. 
Tulajdonképpen hazalátogatott 
Szegedre, hiszen itt nőtt fel a 
tiszaparti városban, itt próbálko-
zott meg először a húrok penge-
tésével. Azóta persze sok víz 
folyt le a Tiszán, Bob Dinnyés 
azonban a régi. Ugyanaz a ha-
miskás mosoly játszik a szemé-
ben, miközben sokat sejtően a 
húrokba p e n d í t . . . Két szám kö-
zött s ikerül t -őt „tollvégre" kap-
ni néhány kérdés erejéig. Kész-
séggel állt rendelkezésemre. 

— Milyen érzés ismét „itthon-
játszani? 

— Módfelett kellemes. Mindig 
szívesen látogatok Szegedre, hi-
szen a mondás is azt tar t ja , min-
denütt jó, de legjobb otthon. 
Persze az az igazság, hogy én 
mindenütt otthon érzem magam, 
ahol énekelni szerető, a verseket 
irodalmat kedvelő fiatalokkal ta-
lálkozom. Szerencsére gyakran 
előfordul velem az ilyesmi. így 
aztán tulajdonképpen mindenütt 
otthon vagyok. 

— Az általad előadásra kerülő 
dalok egy része saját szerzemény, 
jelentős hányada azonban megze-
nésített vers. Így tehát egy-egy 
fellépésed amolyan „megzenésí-
tett irodalomóra". 

— Ügy érzem, sikerült jóné-
hány verset megkedveltetnem a 
fiatalokkal. Fellépéseim célja 
azonban az, hogy ne csak az Il-
lető költő általam előadott ver-
sét, hanem egész költészetét meg-
szerettessem a hallgatókkal. 

— Hogyan értékelnéd műfajod 
közéleti szerepét? 

— Mivel közösségi Jellegű és 
tulajdonképpen énekelve politi-
zálás, jelentősnek t a r t o m 

— Tiz éve járod az országot. 
Bizonyára rengeteg élményben 
volt részed. Mi volt a legna-
gyobb? 

Minden egyes fellépés él-
mény számomra. Csodálatos ér -
zés az, hogy teljesen ismeretlen 
emberek jóbarátként együtt éne-
kelnek, az első akkord felhang-
zása után már mindenki tud ja a 
dallamot és a szöveget. Szinte 
önálló életre kel a dal. A legcso-
dálatosabb élményem egyébként 

a szelidi tavi ifjúsági találkozó 
volt, 20 ezer tagot számláló „kó-
russal" együtt énekelni, szóra-
k o z n i . . . nagyszerű dolog. 

— Előfordult-e már, hogy ki-
fütyültek? 

— Természetesen.' Méghozzá 
éppen Szegeden, többször i s . . . 

— Ez annyit jelent, hogy Diny-
nyés Józsefre is érvényes a mon-
dás, miszerint senki sem próféta 
a saját hazájában? 

— Én nem így fogalmaznám 
Inkább az a helyzet, hogy itt Sze-
geden „túlságosan is" otthon ér-
zem magam. Tudom, hogy csupa 
jóbarát, családtag" vesz körül, 
akik természetesen sokkal kriti-
kusabb szemmel értékelik műso-
r o m a t mint az idegenek Dehát 
egy-egy „atyai" vagy „fivéri" 
dorgálás csak jót tehet az em-
berrel. Különben is: „családban" 
marad a dolog. Egyébként, hogy 
nincs harag, azt bizonyítják gya-
kori „hazai" fellépéseim is. Álta-
lában negyedévenként látogatok 
Szegedre, és gondosan ügyelek 
arra , hogy az „ősbemutatókat", 
ú j szerzeményeim előadását itt-
hon tartsam meg. 

— Legközelebb milyen ősbe-
mutatóra számithatunk? 

— Jelenleg nagy munkában va-
gyok. Az a tervem, hogy a hazai 
költők után megzenésített versek 
segítségével bemutatom a kör-
nyező országokban élő költőink 
alkotásai t Elsőként a csehszlová-
kiai magyar költők verseiből ál-
lítom össze műsoromat. Zs. Nagy 
Lajos, Tőzsér Árpád, Gál Sándor, 
Kulcsár Ferenc költeményeit sze-
retném közismertté tenni. Ez per-
sze távlati terv. Szegedre legkö-
zelebb november 15-én látoga-
t o k Egy 14 részes komplex elő-
adássorozatom Indul azon a na-
pon a Viktor Hugó utcai KSZV 
klubban. Minden második héten, 
hétfői napon jelentkezem ezzel a 
műsorral. Többek között Petőfi 
Sándor, Ady Endre, József Atti-
la, Karinthy Frigyes, Veress 
Miklós, Szécsi Margit, Ladányi 
Mihály, Nagy László versei sze-
repelnek a programban. 

— Várható-e, hogy a közeljö-
vőben már lemezen hallgathat-
juk a Dinnyés-számokat? 

— Igen, egy verslemezem ké-
szül, a már említett költők mű-
vei szerepelnek raj ta . 

— Milyen jó tanácsot tudnál 
mondani azoknak a szépreményű 
polbeat énekeseknek, akik most 
indulnak a pályán? Mi a legfon-
tosabb ebben a „szakmában"? 

— Talán elmondom dalban . ; 1 
„Tiszta forrás, szép szó . . 

DEZSŐ LÁSZLÓ 
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